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HARRY FINDLAY 
Interviewed by Klau s Hueneke 
1 3th May 1 985 

<ta pe 1 sidell 

This is an interv i ew with Ha rry Findlay , do~n on his propert~- at 
Spring Cr eek , near Khancoban o n Monaar 13th May 1985 . I t is a 
beautiful sunny day , autumn ' s come to t\hancoban , the hills are 
very c l e ar, the sky is a love l y c l ea r transparent blue. 

hH : I thou ght if I cou l d rfsk you fi r st when you were born? 
HF : I ~as born in 1 909 . 
KH : Where we r e you born? 
HF: Cor ryo ng . 
~H: Did _ y ou have a ny brothe r s and sisters? 
HF: Yes, there ' !:'; 9 j n rny family , includj ng 4 boys and 5 
girls . I ' m the third . 
~H: Are most o f them still alive? 
HF : !.'-'ly e ldest s i ster and the eldes t brother , th~fe dead, and 
my youngest brother was killed in Malaya . 
hH: Are they a ll mostl y around this area? 
HF : 'ies, a ll apart fr om one sister ' s married to a schuol 
tfo'ac her at Ya nk·o o~ t from {l\1agga . .: 
f~H : 'ie s , I taught there for t.\,o years once, at 'iank'o . \•,'hat 
does he teach there? 
HF : Well I ' m not sure , but I think he ' s at the schou l. 
hH: The boarding school? 
HF: 'ies. I ' m not s ure what he teaches . 
KH : ~nd ~hat was the name of your parents? 
NF: ~y father ~as the same as my own, William Henry and my 
mother \,as Mary .~nn . She \\·as a sister of a c hap \d1 c1 used to 
knock around the mountain s , he knocked around the mountains all 
his l i f e - Geo1·ge Finc h . And I thou~1ht pet·haps , a c hap you 
mentioned in your hook, by the na me of Willis, might have 
mentioned him . I think they put in a bit of minjng time 
together , or talk anyway . 
~H : What Lindsay Willis? 
HF : 'ies . Did ' nt he fl oat a compa ny in t he Grey ~are ~ine? 
hH: No , the Be ll s- \vP.re at. GrPr Mare Jn the •~o • s, abc,ut ' 34 , 
' 35 . Char lie Bell and his father. But t here were s ome nth e rs 

1d-1 o st a rt e d t he Grey M .-:i re c1 g a i n j n 1 9 4 El , ' 4 9 . T d n n ' t kn o \,' who 
that \,·as . 
HF : We ll I though t Lindsay v.·illis was in that \vith Geo r ge 
f i nc h. Because he <Geo rge fin c-hl can,e a t·ound, and h r~ \,·as 
selling shares . Some o f my sisters, and my brother , they took 
o u t s har~s, and that ' s t he last they ' ve heard of him . 
(laugh t er) Ben ' s (or thems?) nephew of this Geo rge Finc h ' s who 
h as \,i t. b h i m so as it h·as e ngine broug ht in to the Gn:y '.'1.:ire 
there a nd it's never been unpac ked . 
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KH: Yes that's right . Its still the re. Wh en I saw it la st , 
a l ot o f it was s ti ll in pac king b oxes . I think a lot o f the 
wo od ' s rotted away now. We ll I think the Grey Mare ' s been, 
p eople have tried _to restart it about three t i mes. 
HF: There used to be a c hap a round her e by the name o f Kerry 
Pierce, he was a bro ther of Johnny Pie rce ' s of Gre g Greg and 
Ro und Mountain and Kosciusko Plain, and he was a very k een 
miner. I reme mbe r one time b e ing out at Wheelers Hut and Kerry 
and a couple o f _ o ther c haps had come and stayed th e n ight and 
they ' d came fr o m Grey Mare ~in e . They were ha v i n g a l ook then 
to see if it was worth while . 
KH: I think Kerry Pierce went in with Charlie Be ll ' s father . 
I can ' t remembe r his name now, but that was in ' 33 when they got 
t ogether and floated that company. There was s o me thousands of 
pounds we r e invo l ved, and they built part o f the trac k from Farm 
Ridge a r ound tc> Grey Mare that time . I t hink a lot nf th~ money 
that they got from shares went into building the r oad , and I 
don ' t think much went into the mine itse lf . 
HF: Well you see when John Pierce died, he left a f air bit 
o f land and a numbe r of c attle t o Ke rry . And Kerry o nl y had 
that f o r a f e w years , but as you say the money could have gone 
into that min e , c aus e tha t s where herry has spending his money, 
was looking for go ld. 
KH: On e of the Pierce ' s was invol ved in the c utting of the 
t ra c k up Hannels Spur. 
HF: That was Ke rry . Yes that was during the time he had the 
catt le in the country-f r o m the estate of John Pierce . There was 
Ke rry Pierce and Hannel. 
KH: What ~as h i s c hristian name? 
HF: Alf. 
KH: Alf Hannel . Where 'd h e come from? 
HF: Well I th i nk he came fro m Wagga to h e re. He ha s this 
countr y at o ne time . Then they took over John Pie r ce ' s snow 
lease on Kosciu s k o and t h ey held that f o r a f e w vears a nd tha t ' s 
why t hey c ut that trac k up, they ca ll, Hannels S~ur . I think 
t h ey o r1l y e v e r took the o n e lot of c attle u p t her e , t h e y had too 
muc h trouble. It has too steep. 
KH : I t h ought they also use d a no ther old track u p nea r th e 
Ba rrel Creek . 
HF: They did, yes . 
KH: Tha t was the one they used most common l y was it? 
HF: We ll I s ay, I think they on l y too k one lot o f ca t t le up 
there this Ha nnels Sp ur . 
KH : Up , they did'nt bring any down? Suppose j_t ' d be h a rder 
to bring t h t>m d o wn 1,.,;onldnt it? 
HF: It would b e because what I fo u nd a bout c att l e in the 
bush it is h a rd e r to d rive them down hi ll th an i t i s up b Pcaus e 
they won 't go d o wn . They k eep bea rin g around th!? sides . 
KH: So :it. was n ' t t oo bad getting th e m u p t .here but \,:h e n t h ey 
brought the m down they probabl y brought them down th e o ld trac k, 
go ing b y t h e Lea the r Barrel. 
HF: Through Lea ther Ba rr e l into Torn Groggin . 

t ranshfl 
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That o ld track , i s that similar t o what th e r oad now 
fr o m what ~ou remember? 

HF: I think th e road is n~re' in to~ards Kosciusko . I was u p 
there about a month ago a nd we we n t l ook in~ for Ri l e y s Hu t . The 
r oad turns off , the .~lpine \,·ay no w, and t u;ns more i ntc> the 
r ight . I think it may go into t h e ~ ight then d ouble back , and 
go up the Leather Ba rrel . 
KH: I t wo uld h a~e been mo re of a ridg e trac k, wo uld ' nt it? 
HF : Yes it was . I t was u p a r idge . 
KH: Must have been some steep pinches on t hat? 
HF : ~\Je ll it was ' nt too bacY; the Leather Barre l. There \vas ' 
anoth e r on e.' went. up t o the Cascade, a nd that track ran o u t to 
the f in Mines, the Inge.~<.:)oodb-ee . l\lell t hat was v ery steep , up fr o m 
t l:e ri\·er up t o t be Cascade Hu t . 
KH: s o v ou went up the ~urray fur t h e r, beyond To m Groggin , 
and then up~onto the ~idges ? 
HF : Yes, up on further up fr o m Tom Groggin, you c r o ssed ove r 
t he river somewhere a bo u t Ril ey s Hut, into Vi ctoria , then wen t 
on up in f o ll o wing the river in Victor~a . crossed ba c k into New 
south ~ a l es . I ' ve o nly ever b ee n up there o nce ~ith cattl e . We 
took them f rom Tom Groggin a nd c r ossed onto this f lat be~ow the 
Cascade track, and th e next mor ning we started up thi s hill and 
it ' s very steep. It ' s not v ery f a r, i t 'd only be a ~ ew mi l es , 
bu t it t~ok us a ll day to get up therP . 
KH: Wh o was that for, hhe n y ou ~ere doing t h at? 
Hf : That \\·as f or the fjr m ca lled Girfs Jand and Northern , and 
they h ad a c l ient b v the name o f ~ar ibe.r\ ,,:ho h ad b r o u g ht 60 0 
co\\·s . - He ' d sent th~m out ont r, A!ji stme.nt out at the 1..i n Mines, 
o ut about the Pil ot . 
KH : Wh o had t h e g r azing lease u p t he r e at tha t t ime? 
HF: TbP F1·eebod\·s bad country the re, and then the r e was 
three f e ll ~ws by th~ name o f Benson, Bal c o lmn and Bent l ey . They 
\,'er e suppos e d to have bro ught it , but I don ' t k now i f it. eve r 
\vent th r O u ,3 h . But these are the o ri es th a t h ad the c ,) u n tr Y t he 1· e 
\,'h e n t h e c attl e went o u t . 
KH : How old were you hhen you did that tr ip? 
HF : That ~as back i n .. t h e e nd o f De c ~mbe r ' 38 . They ~:re 
up there f o r the summe r and they c ame CJUt i n th~ autumn on _,9 • 
l~H: .l'\nd you h e lped the m ta k e them up and bring t b e m bac k 
agair1? 
HF: They bro ught them back in smaller mo bs because t h ey 
brought them b ack as they muster e d the m. Another yo ung c h ap 
I went o u t to Tom Groggi n a nd met the firs t l ot there and 
brought. them i n, and the c h aps who we r e doi~g th e mustering, 
they went bac k and mustered the tai l end ers . 

1 , ] t 'l' 0 t P r s 1 ·e1·p thP 1·p , i:,r mot·e KH: T,e r e h e r e genera1 . y .wo n,, .--3,. _ __ ,_ . . -
than t:".h' ,:,? 
Hf : Well ther e ~ould be more t han two . They ' d d0 tw0 an~ 

and 

+l m1· c:1ht. put in s o me t i rn e , rnont.l-1s , bec ause th .::i t. coun t ry t h i:- r e C· ) e y 
t. he v l i ;. e o 1.1 t the re a 11 the w i n t e r . J r. i s not a s he av Y s now 
t h e ;- i:, as fu rth e r on toh·ar ds h o s c iusv.c and tho se p l.:ir:::es . 
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KH: Was Charlie Car te r o u t the re then? 
HF: No , this is since Carte r ' s t.ime . 'I'h e Freebcidy ' s ha s 
l e ft t h e re the n . There was a Jack Freebody , h ad a plac e d o wn 
a round G i P'7s 1 a n d at Buc h ct n . I t. h i n k h e re t. i r e c'1 d o 1,· n ~--h e n " nut o f 
the mo unt a'ln . 
Wh e n these cattle w~nt o ut was jus t wh en ~ack was l e ~vin g the r e . 
I remember h e was there whe n we went out . 
KH : What wou ld have bee n yo ur f irst big rid ing trip as a 
boy? You would have started very ea r l y o n a horse I s u ppo se . 
HF: I don ' t know whe n I first got in. My first t rip o ut t o 
Tom Gr o ggin was my first trip . That was when I was about 1~ 
yea r o ld. My f at h e r had a property o ut in Tom Groggi n . We were 
g o ing out, and at the time we were s t i ll going t o s c h ool . After 
s choo l we l e f t home to go into Geehi . I know it was quite d ark 
b e fore we got there - my firs t camp-o ut r ea lly . Ju s t a camp 
u nde r the stars. A bit of a n adventure . 
KH: This was a fter Jack Riley ha d died was ' nt it? 
HF: Yes . Jack Riley died in 1914. My f a th e r was in the 
party that brouqht h i m out . Jack was a verv s i c k man 
app a r ent l y . He- was sti ll working f o r J o hn ~i e rc e at Greg Greg. 
There was people fr om over a t Ji ndabyne came in . 'I'hey camped at 
Jac k Ril e ys on the way to a nd fro at tho se times . Th ey we nt to 
Greg Greg and they told Pi erces that h e ~as very sic k and John 
Pie r ce s e nt a n o ld c ha p up to l ook afte r him . He was ' nt there 
v e ry l ong b e f o re he ,,·as gettj nq wo r se . The re \,as my .father and 

c hap named Jack Butler.went i~ t o bring him out, ~ut he wa s 
toe, si c k tc, rjde . So they made a stret c h e r fr o m baqs o r sa c k s 
and a coup l e o f po les, a nj they carried him . Th e rivers we r e 
t o o h:i c_.; h t c, c o rn r-, t. h rough Geehi , s o they dec ided th e y ' d c ome d o wn 
t h e Victorian side . To come down (thi s ) side , they had to get 
him from his hut ovei· into Vic toria at Tom Groggin . It was a 
swampy river at Geehi and it used to fl ood pretty quic k ly . Th ey 
<:,Jo t him d01,·n t o the Hermi ts Hi1.1 , as we c all i t . Th e \\lurra\· 
River c o mes down bet.wee n t h e two 0 o r ges there . Th ey tho u g~t. 
t ha t t h is Hermits Hi ll was t o o steep to car ry him up , s o t h ey 
pu t h im on .~ hors e . The lightest of the pa rty got o n behind him 
a nd h e h e .ld h i m o n t h e h o r s e , a nd s o mebudy else .l e d th is h o r se 
up the hill. I ' ve been up t hi s tra c k a f e i,· times, and the y ' \·e 
got it 219 zaggi n g so a s t o cut the steepness out. 

They got him up and they h a d to come down the n into Hermits 
Creek . It was f ai rl y steep down there too . Th ey got him 
do~n to Hermits Creek - t h ere wa s a hut th e re . They got him of f 
the horse and into the hut, a nd they were l igh ting a fire. It 
was ' n t b urning too well. J ac k took his hat off, and h e always 
said ' s e e here, see h e r e boys , blo~ it u p ! '. He j us t lay back 
and h e was dead . 

t i-anshf l 
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So then the f a ther , he c ame o n and ~ e nt to Corryon g t o no~i f y 
t h e p o l ice . On e o f his !., r o t.hers t oo k a b u ggy and a p a ir o f 
ho r ses i nto what they c a ll Bu nroy . Luc kily the re ~as s o me 
mi n e r s n o t f a r .f r o m He rm i. t s Cr e. e k • '1' hey got t he s f-' m j n e r s t o 
help t he m car ry him o u t to Bunroy . Then the r e ~as a buggy and a 
pair o f h o 1·ses me t h i m a t Bunroy and brought. h i m out t o Co r r yu t1g 
where he is buried . 

,· 

t 1~a n s hf 1 
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They claim thats who he is . It could 
th i n k it was just a poem written up by 

HF : I don ' t k now . 
have been anybody . I 
Ba n jo Patt e r son . 
KH: You woul d have s een h is hut t h en woul d ' nt you? His hut 
wo ul d have sti ll been t h e r e . 
HF: Yes , t he hut was the r e . Part o f t he h ut was still there 
in ' 30 . ~ e ' d go pas+ his hut taki ng these catt l e out to 
I ngegoodbee . 
KH: Whe n you went back the o ther dav .. 
HF : We could ' n t fjnd it . Its ' pretiy well overgrown by 
b l ac kbe rr ies in there . We a r e (we r e l asking some people who 
have been out there recent l y , and they said vou wou ld ' nt find it 
un less you knew exactly where it was . ~ hen i was passed it in 
' 38, t here was bl ackberr ies shooti ng out t. h rou <_:t h the bu ilding of 
it . 
KH : I s that wh en t h e b l ackberr ies r eal l v sta r ted to g~t 
goi ng , about t ha t t i me? . • 
HF : Since ' 38 t hey must have got go ing . I suppose t hey 
woul d have been going befo r e t hen . You could ride . There was a 
lot o f c l ea r coun t r y t h e r e bu t now you can 't see a ny th i ng bu t 
blackbe r ries . I don ' t. know how much coun t r y thev ' d cover . 
KH : I' ve got p hotographs o f t he Gee h i r1ats , -I t h ink i n t h e 
l930 ' s and ' 40 ' s, a nd it ' s all clear . I t ' s al l come u p since 
then . 
HF : . I hav ' nt been on thos e Geehi Fl ats since 1939 . I ' ve 
Leen u p t he track . I hav 'nt bee n over o nto t h e Flats there , 
where t he old trac k used to run down whe r e t hat stone hut is 
there now. The track u sed to be o n the othe r side of t he rive r , 
and run down and c r oss t he river, be f o r e you got back , whe r e t he 
Bogon9 Creek. 
KH : Comi ng o ff Geehi t,·alls i.s it? 
HF : Yes . lvhere t hat Boqong Creek r uns i n to the ~ \,·arnpy , you 
had to cross t he river 3 times, to get to t he r e . Whe n vou ' v e 
c r os s ed the river th e r e , you come up t h is Geehj ~all . ~ave you 
e\·er been o n t hat ~,;al 1 t r a c k? 
KP. : !\o I ha\· ' nt. . Onl y t h e bottom o f it . I had a l oo k at 
i~ , but I hav ' nt wa lked it r ight t h roug h . Th e last time you 
ride th rough t he re t here we r e no r ive r stone huts were the r e? 
HF : ~o . The me n Curt is ' s built t hat . Ther~ was a f e w h~ts 
do\,'n a.lonst on the other sid(:> nf t h e r i\·er f r om that stone hut.. 
Doctors from ~e l bou rne had them b uilt . 
KH : Doctor Fo rbes? Ye s , still t here , in the bus h . Ojd you 
ride the Hannels Spur track at a l l? 
HF : No . 

,~ - _ actua ll y dirl t h e ~nrk KH : Do ,_-r.1u r~men•~ 1- the tJe.cJplP. \,•ho 
cutt ing that track? 
HF : ( p r s i..JJ} ~ Y could have been t\vO c haps by t he riame of .i\1·thur 
ChooKs ana Jack Armstrong . 
KH : They ~ere invo lved with Pretty Plain we r e ' nt they? 
HF : Yes , they built that hut at P r etty Plain . 
f.;H: Chock s - how do you spell t hat: 
HF : CHOOKS I t h inlt . 
KH : Just like c hooks? 

Hr · Yes, when Pier ce and Hannel had this country, th e y use~ 
t o Jo f 0ncing and that. sort o f \,'o rk f or them . I an1 p:.-etty su:-E? 
that ' s who would be involved in cutting that trac k . 
F.H : h1hat \\·as you r fir st long trip on a h orse 1 ike? \'ou must 
ha\·e r idder. ac r oss to .L\daminaby t o get stock? 
HF : Yes , I \vent. across there a fe \,- times \,·ith \\"ill \\'heeler . 
He used to go ac r oss buying catt l e o n the othe r side and 
b~iw::1i ng t hem ov~r h e re . At t he time whe n I st.artec ':i-:>.u 19 \\·it.h 
him , he used t~.~aouk to t he Coch~ rsns . The v did ' nt seem t o 
Land] e th e ir cattle ver:r much . The last mob- he brc>u qh t o ,·e1· 
t here , \,e \.\·ent .:ra m \\°heelers Hut over t o ~lick Russel~ , :lick c:ame 
~ith us out to \'aouk . ~e c ut ou t the catt l e that h~ had b~ouqht. 
and started them back home t o~a rds .;daminaby . The first night 
out , they rushed pretty "·ell -a 11 nis1hl. . The next. mot·nj ng the1·e 
was th ree dead . Then we got them ove r to ~ic k RusseJs . ~e 
boxed t h e m i11 h·i th a mob that J o hn Pierce had brouqht. c, \·1=•r 
there . :lic k a nd his son \'ince nt, ca me over \Oth t l~em . The f.nur 
o f t·hem boxed them in \d tb about 300 othe r s, the\· sor~·.:1 settled 
do\.\."n . That h·as the last mob that One-a r m brought O\.r-:>r 1 he1·e , 
because hr! got his .finge r s but·ned pretty well . h" it. h that·. mob , 
we l>rought them through· and over to ~heelers Hut , and b rouqht 
tlien1 up ov,:!r Sn2.key Pla1n, down onto the C]l.1\·er F lat , !:,· tl~r-:> 
pie. nic: ground t hc 1·e . The tra<~k used t o come d Oh'n j nto there . 1 
did a few trips cl\·er there \d t. h him be.fo:-e t .hat:. . 

I think the nost intel·esting trip I ' ve been en .. :ly father 
gui(1 E:·d people out. through hoscuisko, way back in the:-· 1 ~HJO ' s . 
KH: S01-ry, ca n you just remi nd me o f his name . 
HF : ~y father ~as ~illiam Henry . 
hH : \\"ha:. \,·as h e knoh n as-:' 
HF : Bill . 
KH: Bill Find lay . 
Hf : We t ook a party o f 3~ h ikers across the~e. We had 5 
;_:;.:1,: I: h c r ses . he started of£ at Eh,:incoban \\·2.th t l1 en. , went intu 
Geehi the fi~·st n ight, then t o To m G1-oggin , then onto Thredbo 
c.1. n d u r· o n t · ., I; o s c i w,, l: c , a n d 2 1 u 11 g t o , I t l: i n k 1 l \\"al:, l, li it.es Hut . 
KH: Khites River Hut was it-:' 
HF : Yr::>s . Then \,'e went on f rom h'hi tes R i\·er do\\'n and camped 
out under the sta r s at the f oot of Jargungal . ~nd then we c ame 
dO\,·n int.c, r•retty Pla.i.n . Fr om Prett.~ Plain c~cn,n b y [\'t;:> J·,n-ds Hut 
over onto t he Cab r a murra Road , as it is k no~n no~ . ~e ~e r e on 
t.li a.1. t1·ip f o t· about a week , and 1ve had a f E--1-.· b r eaks. 
hH: ~ould that be about J.9 ~0, ~l? 
HF : ,c:, . That \,·as back in about 193::1. 
EH : ~ou \,·er1-- ho rn in 1.909 . It ' s just th~1t. T. ' \-e go t. soine 
infon11,.i.t J c1 n - I ~amr;;, .:1c ross i'i ~t.o r v o f some 'Ji=..: ] hnun,e 
hush~alkers , ~ho c ame up to Cor ryo ~g. an~ the n w~nt on hor se 
bc,c.k and cl:itl a ,·ery similar trip tc, t.hr~ one ,·ou desc rH>Pd . One 

C h . C1 .L t e n1 \l'as ,:1 ma n called Henderson (~roll . The'~· jojnec] 11 p .,·it.h a 
lo t. o f lo,.c1.ls f l'Cirn C<:>rryonr,J , ,_;nd t. hey did that ver,· similar 
trip . AnJ then I ' ve been in correspond ence ~ith :l~s Lobban, who 
usi:'d t ,.i be a Harris . She h -:-ts ;;buut .l:? j n 19:?l, \,li e n she dj d c1 
trip . I am su:-f? th'::'re \\·as a findlay \d,o ,,as a siuidP , l\"hethe1· 
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it was Bill, I am not sure . I could look it up at home. TherP 
was a whole lot of this Harris familv - about 5 o r 6 of them , 
and they did a very long trip from C~rryong, first up to 
Yarrangobilly caves ,· then around to Adarninaby, ,Tindab\·ne, summit 
of Kosciu s ko, Geehi and back home again . That was 19~1 when she 
did that . You would~nt have been on that . You Kould have been 
very young - l:::! . 
HF: Yes . There was a Joe Evans from Kyogl e . Thats just out 
fr om Corryong . He used to do those trips . 
KH: What do you remember about him? 
H::-• Just. that he used t o take people o u t t o lc.rrango billy 
cave s on horse back. I don ' t ever remember my father going to 
t h ~ caves . I h ea rd him say about taking people there . They 
used to go there because my mother has ridden there a few times . 
1-d1en she Kas a girl . 
KH: The road to Yarrangobi lly caves? 
HF: Yes that was from Greg Gr eg way . There ' d be a party of 
them . 
KH: What would be the way they would go? 
HF : They ' d go out through Lobs Hole . 
KH : Over what ' s ca ll ed the Elliot Way now? Back of 
'rumba nrn1ba there? - · 
HF: I don ' t know exactly which way. I' ve neve r been though 
there on horse hack . Out throuqh that Lobs Hole. They ' s nearly 
have to go thro ugh Kiandra a weil . 
~H : There wa s a back wa y up to Yarrangobil]y village. 
were tracks through there - there might have even been a track 
up t he Yar.rangobilly River, because Lobs Ho le is on th e 
Ya ri: a n gob i 11 y R iv e 1· , so it \,' o 1.d d ' n t. be fa r the n . D id \ · o Ii ever 
go through on th e 15 mil e Spur ~ay - b0fore the road?~· · 

There 

HF: No . I ' ~e been from Wheelers Hut to Farm Ridge or from 
Round !'lounta in to fa rm Ridge, and through t l·1e Boo b ee , over Happy 
Jacks, down into Jack Russels. That s the way ~heelers used to 

KH Down Sno ~y Plain? 
HF: Yes, Yes . 
f:H: :'!innnc; Hil l - back of Adaminaby, across the Eucumbene·? 
Hr. • Yes . 
KH : Before the dam of course. 
HF: Yes . 
KH : Just to tie i t up, what was your first trip with Win g~, 
Wheel er , across to Yaouk t o buy cattle? You said you did a 
number of trips . Do you remember when they started? 
HF: I would ' nt know when he sta rted . He probably started 
b~fore ever he slept at this l a nd at the Dargals(?J. I t hink he 
might have gone across there from the time he was a bov . He has 
talked to me about going acro ss there buying cattle, a;d 
li r in 9 i n g the rn over . I t: h i w1 th a t the f i r s t t rip th a t I ' d cl o 
ac r oss there with him would be about 1g30 . I ' 1 1 1· t:. wac-J . say ·" ricross to Yaouk . 
KH: ~as Arthur Cochran . there then? Was it ~rthur Coc hran 
t hat you brought. them from? 

transhf::! 

643 

hH: .2\rthur \,as the s o n of one of them. The ch.;i p \,·ho used t. n 
take us around \\·otild go a c r o ss there - th e re h a s Bi 11 y 

.:-: a p t\-£i. 1.- I d on ' t k no h' i f h e w a s a n ,:i g e n t o r \ · e 1· y f r J e n d ] · 
\,·ith the f\'he e ] ers , hut be used to c ome ac1·o ss he1.·P , a n d h P use d 
to st.av at the Wheelers . He'd know \\her e there ' d h e c attle for 
sale, ;nd h e ' d take us around and h e ' d buy up the number lie 
wanted to . Billy would get them t ogeth e r in one mob - make a 
start . That would be back in 1930. 
KH : You said the last one was ifi about 1938? 
HF : Yes, I think it would be about th~n - back Le f ore the 
wa r , because he did ' nt go bac k after the war . 
1:H: ~•:.ingy Whee le1· did ' nt: 
HF: No . 
KH: 
old 

_,; 
He ' d be getting on i 'n years would ' nt he, 
be wher: you were \.,' i th b i m? 

HF: He died in February 1955, and he \,,;as f\ 4. 
l, B : So he \,·as br:i rn in 1G70, 71? 
HF: Yes . 

by then? 

KH: By the time you knew him in the 30 ' s, he was 1.n his 60 ' s 
t h en: 
HF: He would be, yes. 
KH: He has an amazing old man ~as ' nt he? 
HF : Well he was . To see him, he was a f ellow who was very 
short. , pre t t y \, e l l a ~. b r c c1 ti a s he ha s long . ( J o o k i n g a t a 
p hoto) Yes, that ' s him . He ' s got the cigar int.he mouth there 
has h e? HE• used t c; smo ke c is1ars . He aJ~,·ays \,·c, r F• the h·a:istcoat 
and h e ' d have his daily supply of cigars I o r 6 ) stuck jn th e 
t op poc k~t of the waistcoat . He ' d be riding a l nng , and he ' d 
pull one of t hese c igars out, and you ' d see him c hewing away 
bit.ins, the e nd ,:i f£ it . Hc=' ' d fish in an<: 1the1· p oc k et. , he'ci brin·g 
out the match , a nd h e ' d stic k them up ... Some people said he 
had his a1·m off riqht at tlw shoulder joint, hut he did'nt . He 
had a littl e stump.about 3 t o 4 inc hes long, and he ' d stick th e 
box of matches unde r there. He'd str i ke it .:ind } i,J ht. up . 
KH: ~ere they big c igars that he smoked? 
Hf : The bi g fa t fellcts . About that J on g a ri d a b r:iut. as thic k 
as my thumb . 
KH: That ' d take a ha l f hour o r mo re t o s moke hould ' nt it: 
HF: The:,· probabl y hou ld, but he ' d smoke it r ight out . As I 
say, he 'd always c arry the f ive o r six . That ' s be his day ' s 
smoking . 
KH : For the day?'. 
HF: Ob yes . He ' d s mo ke five or six a day . 
KH: Five or six a day , and he lived to be 84? '. 
HF: He knocked off smoking fift een years be f c,rf=' he died, 
f; H : But the l'l'I he \•.:as pr a c t i ca l y i n h is 7 0 ' s . 
HF: \ti e l l he h'Ould be 70 h·hen he J·noc ked off . 
KH : ~·Jhen ycu kne ,,· him, \•:h e n y0 11 us e d t c:, rid e a c r o ss th e 
mc,u nt.ains, h ie> a h vziys had his suppl:; r:, f cigc1rs . 
HF: Yes, he did. ~hen he left home, there ' d be a bo x n f 50 
c igars put in a pa c k . 
KH : That ' d he f or the t r ip ac r ,,ss t.o Ya o uk? 
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Hr : 'ies . It ' rl have t1.) d o him 11nti} h e got h o rnP . Th P re \,.'l s 
o ne trip h e ~ as telling me he was on - he ' d brou~ht catt lP 
around ~daminabv , and he h ad a c hap by t h e name of Ba rn P y Finn 
\d th him . Befo1·e they started t hey we r e gett.inCi the i.r supp .1 y 
ready to cross the mou n tain . He gave Barney 5 2 - 2 pounds at 
that time - to ~-10 and b u y some meat . Barney could ' nt. get. any 
meat, so h e ca me back with 2 p ou nd s wort h o f sa rd in~s 111 small 
tins . He said we had sardi nes f o r breakfast, dinnP1· anrl tea . 
~nd then h e s aid the dog go t one tin a day a ft e r that . He said 
h e ~as rea.1 J y s ic k o f sardines by th e tjme h e got home . 
KH : Ho ~ long ~ o uld it take you to ~ide a c r o ss t c ~acu k? 
!-If : \\. t> did i: in :: days . \\le ' d g o generalJ y fnim <he 1i,·ed 
in To~ o n g (pro nounced Talo ngl ~hic h is just doh'n th e rive r h e r e 
a bit l, and go out to h is hut . Fr o m h i s hut he al\,ays \\·ent tc 
:'lic k Russel ' s . That ' s hoh· come I got to knoh· the bit abc.,ut the 
fc11nily . 
F:H : He had property at Toh'ong did he: .:\<:Toss the ri,·er? 
pr - ~es , on the Vi c t orian sid~ . 
KH : That was th e home p r operty was it? 
HF : \: e s 
r:H : So a day to t\'heel ers Hut, 
~l ick Russ e l ' s . Wh c;t \,as the n zrnie 
HF : Xo I don ' t kno~ if I e v er 

and then another day ac r oss t o 
o f t h at property - Russe l s7 
h ea rd i:1 £ it . 

f; H : Then you g o a c:- r o s s t o 'i,:; o u k . i\ l ot. of thos e c a t t 1 e 
h·a u]cl cornr:: fron1 o ut·. \,est , or up Du b bo \.,a 1· , b eca1 1se ;;rt.hut· 
C'ochr.=.in used to d o l u ng c,\·er}and tr jps. 
HF : Xn , not the ones he brou ght . ~hen h e knocked off buying 
r.;:i t.t. ]0 cJ\·er t l-w re .~1-t hur ( C. c,c b r a n, .? I thour,1 ht., h·hee ] e.r c o uJd ma k e 
somPt.h i. ng ou t. u f lrn yi1 ,9 cr1tt· lr-? c) \·e1· h e r e and t.akin~! them bac k 
,:,\·er th e i·e , he r Pc k o ned h e cou J d , s o h e s ~-al. t .,:-·r~ . H,=, di d ;, l righ t. 
h'hi] P th-?y \,·en:> lirin91.n9 h is m,n c attle , but then h P str11-t.er:l to 
go out 11;:i no rth t. o Duhbo a nd th n s e p.1 ;:ices - b uy I n:;_1 and brj ng i ng 
them .:-H~1-oss. Thi:' feJ Jr:,\(S o \·er hertc", they did ' nt llke the ca ttlA 
he \,·;is b1·inc; Jr,s; 2 s h·fl} as t. li e o ld cat.t]P . :;nyh·ay he knocked 
1) !: £ . 
F:H: h"ingy , c ~· One - .:\n:1 or Bill , t\.i11 , he \~·ould go ac::ross to 
Yaciuk ,Hid buy cattl e o\·e r there . He ' d k,"'ep thc:?ni up o n t. b E:• ] and 
at Wheeler ' s f o r a ~hile~ 
P. r : ,:, . He ' d n e, · e r 1-: 1:· e p t hem t. h '? 1· e , be c a use he s a id t h ey ' d 
a lh'ays go back h ome . Cattl e wo uld aJ~a ys make ba c k to ~here 
th~y ~e r e r eared . 
KH : So you ~ o uld t a k e different cattle into the ~e: 
HF : 1-1 E· ' d al \,·c1ys take bis own ccitt. l e fr c:im T0¼01tg int..:, t.h e r r:.- . 
He had this 640 acre s fenced in the1·e . He mj_ght h,:!\·e kept th em 
there f or a fe\\· days to do a spelJ or someth i ng, hut sc-t~.d h e 
~ o ul d ' nt keep them t h ere b ecause if any ~ot o ut, the y ' d ma ke 
strais1h t l>ac l~ . But they \\·ill cl o that . Cattle I don ' t t h i nk are 
as bad ~ho r ses . h o rse , if they got o ut o f t h e paddoc k, 
th0y ' d be ho;ne n e xt. mo rning . 
u -;: Even 1, it.h hobbles on I be] i e v e . 
HF: Ye~ .. I di.d , 1 ti- i l:i one t . i mP \,·1th my f.:=ithr~r, .:i iid \\'P h ,1d 
f i ,·e horsPmen . Th""Y \,·e nt fr,)m B1· 1ngenhi-nns; . Tl 1P1·r-,, "·as o ne c lv ip 
h\· 7"h,· nam,~ ,,f P ,:,hei·t.son, ,:ind,:, c: h .:::1p h\· t- h E- 11.=1111,'- , , ; R~·;.ni, ;,nd 

t 1·,:;nc..h f:! 



646 

KH: Do you remember what year that was~ 
HF: That was about '33. That trip was written up in some of 
those bushwalkers journals. One of the chaps sent us one of the 
journals. I think my father had given it to Tom Mitchell. I 
just can't trace where it got to, but that trip was written up. 
KH: So what did you do - you got your horses back and what 
did you do then? You went on? 
HF: We went on to Whites River. Then the next morning we 
went to Jargungal , the foot of it, where we camped with these 
hikers another time. We went from there to Round Mountain, and 
from Round Mountain down back to Pretty Plain and home that way. 
KH: Why did you do that? 
HF: Well they wanted to see that path of it. 
KH: These other people? 
HF: Yes. 
KH: 1933 that was. 
HF: There was about 
KH: And who was the 

There were about 5 of you? 
five of them and two of us. 
other one of you? 

HF: My father. 
KH: Your father and 
HF: Well I think it 
sure it was '33. 

yourself, and these other five. 1933. 
was somewhere about 1933. I am pre•ty 

KH: Do you remember the name of the person who wrote the 
article? 
HF: I think it might have been Ted Ryan. 
that. 

I'm not sure about 

KH: They were out there walking were they? 
HF: No, they rode. 
KH: Bushwalkers on horseback? 
HF: I'm not sure. It was written up in some of those 
journals. I forget now what they called it. 
KH: Did you do the ride with Will, did you do that every 
year, across to Yaouk to buy cattle? 
HF: No, he was knocking off before I started. I think I was 
only over about three times. Before that he used to go pretty 
well every year. Well as I say, the last time when we got these 
and the ..•• there's three died the first night and then the 
bottom had fallen out of the fat market by the time he got home, 
and he lost money on them. 
KH: You were working for Wheeler then were you? 
HF: I was'nt really working, I was just sort of in the 
party. How it came to be, they had this freehold country there, 
and the father used to send a few, probably, well the first year 
started to send cattle out with them. They only had about 25. 
One year there was a bushfire went through here in ' 39, and we 
had about 100 out there. I used to work in with these cattle. I 
got a price of adjistment and that, just for the, more or less, 
hobby I suppose. 
KH: To get to Wheelers hut ... when you first went up there, 
Wheelers (Hut) would have been at the old loc ation would'nt it? 
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HF: Yes. That hut was built there in 1903 or 04. There wa s 
a chap by the name o f Bill Draper from Corryong was the builder. 
Then there was another one, Martin Peterson, who made most of 
that furniture that's out there. Apart from that 'rickety 
chair ', as you described it as, well yours truely made that . 
(laughter) 
KH: Maybe its got more rickety over the years . Maybe i t was 
quite solid when you made it. r 
HF: I don't know, but I was very suprised to see it when I 
went back Easter 12 months ago . 
KH: So its been there for more than 40 years, or something ? 
HF: That's been there since about the middle ' 30's I 
suppose . _,; 
KH: That's amazing! It should go in a museum maybe. 
HF: Then there was a fellow by the name of Gough Griffiths, 
was the Bullocky. His name was Neil, but they called him Gough. 
KH: Gough, like Gough Whitlam, but said GOW. 
HF: They might have meant Gow, but his proper name was Neil. 
They called him Gow. He was the bullocky, and h e may have been 
the main axeman, splitting the slabs. He was supposed to have 
been very good with timber. 
KH: Sorry, this is for the original hut, at the first 
location? 
HF: Yes. There was four main rooms and a verandah on the 
front, like the hut now. Instead of where the hut is now 
there's two main rooms and a sort of skillion on the back with 
the end and the side done in, and the other one open. (looking 
at a photo) To start with, it had a shingle roof on it, and the 
roof started to leak. 
KH: Were the shingles made of alpine ash? 
KF: Yes, and the posts, the uprights, they were rotting off . 
So then whe n they decided to build another hut, and I think that 
was in '33, 
KH: When it was relocated? 
HF: Yes. And the reason why it was shifted from the 
original site t o where it is now, was water supply, and r eckoned 
it would be warmer. Where the old hut was, it was sitting out 
on a rocky knob, right out in the middl e of nowhere. 
KH: Yes, I had a look at it over Easter. There's still a 
bit of metal lying there, and there's stones from the old 
fireplace . It was a good spot. It was very prominent . 
HF: It was, yes. Then they had it fenced in. The f ence was 
uprights, and they had split like the shingles o n the roof of 
the hut, and they had those right around it. 
KH: Paling fence. You can still see a ~it of it down 
there. (looking a t a photo) 
HF: Yes, yes , yes. They shifted it bac k up, with the water 
supply there - had a ditch, and a race (line). They brought it 
out from where the hut is now, it u sed to come around, and had 
to come down and across a s ort of a gully whe r e drops of wate r 
ran down. The c attle used to walk in it and break the banks 
down. The re was yabbies there, and they use d to dig. We'd 
o ften us e d to go out and there'd be no wa ter. You'd have to 
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walk a couple of hundred yards to a creek to get water. When 
they shifted the hut up, it cut out taking the race across this 
other creek. You had a good water supply there. I don't ever 
remember being out of water from there. It was a bit closer to 
firewood. We used to take the bullock team out and take horse 
feed (about 3 to 4 bags of oats and a few bags of chaff). Every 
summer that went out - and a ton of cattle salt. While we were 
out there we used to cart down enough wood to see the year out . 
KH: It's a good water supply now - it runs all the time. Do 
you have any idea when the hut was first built at the first 
place? 
HF: I know Wheelers were first living in it in 1905. This 
Charlie Wheeler, he'd be about 82 now if he was alive, was four 
year old and he was living out there with them. How I know 
about that, I heard one arm saying it that this Johnny Pierce 
and his wife Allard(?), they had a son about the same age. He 
died and somebody went out to tell the Wheelers. I know One-arm 
said that Charlie was about four year old then. 
KH: So that was probably when it was built do you think? 
HF: It was built before then. It would'nt be very long 
before then. 
KH: Would they have built it about the time when they bought 
the land? 
HF: It would be. 
rights to select it. 
the conditions a bit. 
winter. 

They had to live on it to qualify for the 
I suppose h e 'd selected. They did ease 

He did'nt have to live there in the 

KH: I said somewhere in my article, I don't know who I got 
the information from, that Mr and Mrs Wheeler probably took 
turns at living there to meet the requirements. 
HF: I did hear him say they did ease the regulations, so 
they did'nt have to live there in the winter. 
KH: So it was alright to live there in the summer. And then 
after so many years they could buy it. 
HF: They had to live there for so many yea rs before . 
KH: Do you remember how many years they had to live there. 
HF: No I don't. I don't think it could have been very l ong . 
KH: So if Charlie Wheeler was 82 now, and he was four .• 
HF: He was four in about 1907.(thought time) 
KH: Did you think it was earlier than that when it was 
built? You mentioned 1904 I think you said. 
HF: I think it was built before then. 
KH: Would there be anyone around that would have any records 
of that? 
HF: Not that I know of. No. 
KH: Anyway the huts 80 years old, practically, isn't it -
most of the hut? 
HF: Yes, those slabs . 
KH: The slabs, yes. 
HF: When it was rebuilt, and up there the only thing they 
put in were the uprights. 
KH: I also heard that it was Wingy's wish to be able to see 
Jargungal from the front verandah. That was another reason for 
relocating the hut. 
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HF: 
could 
KH: 

Well it wasn 't only from the front verandah, but he 
see it out through his bedroom window. (laughter) 

You must have had mattressl¼ out there, and beds and 
things. 
HF: Yes. I was a bit disappointed. I know I had read your 
book before I'd gone back out there. It said that there was'nt 
much left there. It was very comfortab le. There was a double 
bed there and a mattress. We always used to put a rope around 
the mattress and hang it up to the top of the ceiling so the 
rats could'nt get at it. Then there was another little bunk in 
underneath near the window. In the corner there was a red oak, 
by the look of it, or red cedar, round table. 
KH: That's not there any mQre. 
HF: No. In the living, dining room / kitchen, whatever you'd 
like to cal l it, there was a table and four chairs. Well the 
table's still there. And then there was a sideboard there . I 
was very disappointed when I saw it gone because every time we 
left there I used to write the date when I left for the year on 
this sideboard . But the sideboard and the dates were gone. I 
think this Martin Peterson made it when they first built the old 
first hut. He was a carpenter and a cabinet maker. He also 
made that meat safe that is out the back there. 
KH: Yes its nicely made. What about the big water tank, 
that big steel thing. 
HF: That was where we used to keep our horse feed. It was 
rat proof. 
KH: How did that get in there? Who brought that in there. 
HF: I don't know whether Wheelers took it in or whether 
some of the miners took it in. It was in there for some time. 
I was a bit amazed with that old cattle trough, salt trough, 
that's out by the side there. Well that was there, brought up 
from the old hut. That'd be going on for 75 to 80 years old. I 
think the salt must have preserved the wood in it, would it? 
Cause otherwise , it's only mountain ash, it would have been just 
rotted away. 
KH: It's deteriorated a lot in the last 10 years. It's 
starting to split open now, I noticed. I was there at Easter 
time . There's grass growing up, its starting to sink in. Maybe 
we should do something to preserve it. Put some oil into it. 
Was Martin Peterson also good with a broadaxe, was he? 
HF : No I wouldn't say that. I'd say this Griffiths fellow 
would be good with the broadaxe. 
KH : And he was involved with the first hut. 
HF: Yes, a nd he a lso was the bullock driver. 
KH: So he would have been the main builder? 
HF: Yes, although, this Dra pe r, he was a carpenter . Draper 
would do the main carpentry work, and after Griffiths had 
broadaxed the slabs. 
KH: Draper put it together? 
HF: Yes. 
KH But it was mainly those three? 
HF: Yes, there was Martin Peterson, Bill Draper, Neil 
Griffiths (or Gow), and One-a rm was the cook . 
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KH: One-arm Will was the cook? 
HF: Yes. They always gloated about being out there with the 
fresh air, and good water and his cooking. Some of them we re 
sure to have twins. Mrs Draper, she did have twins, so One-arm 
was very delighted abo~t that. He reckoned it stem~d back to 
his cooking. ·· 
KH: He used to tell that to fishermen too I believe. 
HF: Yes. He would have. He reckoned that out there with 
that fresh air and the water, anything could happen. He tells a 
yarn of being out there with some old chap, and he was having a 
drink of water, and he said would you like a drop of scotch in 
it. He said no, you'd ne ver spoil this water with that stuff. 
KH: Do you remember who was involved in the relocating of 
the hut? 
HF: My brother was the chief builder there. 
KH: Not Charles? 
HF: No, Johnny Findlay. Charles (Charlie) was Wheeler. 
KH: No, but you've got A brother Charles? 
HF: No, a nephew. 
KH: The one whdst a school teacher, and lives at Corryong? 
HF: His father's a school teacher. Colin. 
KH: Colin's got a son, Charles. 
HF: Colin's the fisherman. Then there was Bill Turner. He 
was good with timber, although they only had to do the side of 
the posts to fit the slabs. The did a fair bit of fencing while 
they were there. They fenced a small paddock in around to hold 
the horses and the cattle. They put up those yards. 
KH: They used to have a cow out there did they, for milking? 
HF: Yes, they did have a cow now and again but not very 
often. We did'nt when we went out mustering the cattle, we 
did'nt bothe r because we did'nt bother with milk nor sugar. 
Just had tea.There was a bail there to hold the cow in and a pen 
to put the calf in, but it was very rarely used. At that time, 
Charlie was the Bullocky. Then there was Charlie's father in 
law, Ernie Whitehead. George was ~~la's father. He was there. 
There was another chap there by the name of Charlie Goldspink. 
He's the chap who went out there in the summer and did a bit of 
prospecting. I don't know whether he ever got mu9h. I think he 
got enough to buy a bit of food. 
KH: Was he a bit of a hermit? 
HF: Yes. 
KH: Was h e an old man when you knew him? 
HF: Yes. He'd be about the same age as One-arm. 
KH: Did he live out at the hut? Wheelers hut? 
HF: Yes. 
KH: What did he do in the winter time? 
HF: No he came in and lived around about different places. 
He went into Tumbarumba a fair bit. Before he was there 
(you've got a•photo of him there with Erroll Scamme ll and Dick 
Fisher~ I think he must have died before I started to go out 
there. I've neve r seen him out there. Although , when I first 
went there, I know Charlie Wheeler had a horse which that old 
chap had given him. One-arm to\d me a yarn about that fellow. 
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He said, you know Will, he said I was riding along here one day , 
and he said, and I looked back, he said, the fog was that t hick, 
he said I could see the break I'd made in the fog. It must have 
been thick that day. 

,· 
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KH: It wasn't a break in h is cigar smoke was it? (laughter) 
Do you remember any othe r humorous bits about Will? Did he play 
any jokes on people? 
HF: No, I think going out with the bullock team was rather 
amusing at times. We went out one time , there wa s a fell ow with 
u s who was wanting to go out for a trip and do a bit of fishing. 
He landed at the Whee lers house at Towong, and he has whatever 
h e was taking. Including in that were 2 half galldns of wine . 
They placed this wine very carefully in the middle of the 
bulloc k dray and packed the salt around it so it could'nt move . 
We went very well until we got up to the river at Toolong. We 
us e d to camp there . Next morning we yoked the bullocks and 
the re was a pretty we ll very steep wall, it 'd be about a half a 
mile up. We yoked the bull ocks up and they were'nt going t oo 
well up this. Charlie used to get a bit excited. He started to 
tune the bullocks up a bit. Th e l eaders ran away around from 
him. This bulloc k dray had turned a complete - the wheels were 
sitting up in the air. And of course, this chap Drummand was 
his name, his concern was about his wine. Before we shifted the 
dray, we pulled the salt out and these two bottles were still in 
tact. How they were , I wouldn ' t know . (Harry seems to be 
talking about a photo next). This thing went right over, and 
the wheels were sitting up. We pulled these out a nd the 
tuckerbox , and then had to hook the c ha in o nto one of the wheels 
and pul l ed it over and uprighted it again. 
KH: It must have bee n a bit difficult at times crossing the 
river I suppose? You had to c r o ss the Tooma River , did 'nt you? 
HF: Yes. It was always summer time when they took the 
bull ocks out. One time we were going out and we got as far as 
old Too l o ng. The huts not t here, I believe it was burnt down a 
f e w years bac k. That was the one where there was supposed to be 
an o ld dingo trapper burned in t here . We camped there and it 
rained very heavily. The river was too high to take the 
bullocks across, so, we had a pack horse , and we took the 
blankets and the food over to Wheel e rs hut. We were going back 
when the river got a bit l ower. When we went to find t h e 
horses , they 'd gone - got out of the paddock . We decided - there 
was three of us, Charlie Wheeler and myself and one of Neil's 
sons was with us. We decided we'd walk bac k from Whee l ers hut 
over to old Toolong. But wh en we got down to the river it was 
running fairly strong. We sat on the bank for a while d ec iding 
whe ther we 'd cross or not. Eventually we stripped off C I 
rolled my shirt and my j umper up around my chest, hold my 
strides mid air) we walked across. I looked like a cook e d 
crayfish, I was r ed from the cold water. Anyway, we got across 
and we borrowed a horse from the fellow at old Toolong. We 
found the horses , they were out on the Inkbott]e . We found a 
break in the fence and they had gone out o n t his Inkbottle, a 
wa y out. We g~·the bull ocks and brought the dray over. We had 
a bit of trouble in the river - it was a bit too high the n for 
them . That was the worst time. One-arm said that you don't put 
bullocks into water that ' s too deep. He said that they pull 
with their h eads dow~. 
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KH: If they've got their heads up, they don't d o any 
pulling. 
HF: They can 't pull if they've got their heads up, because 
the yo. is sitting on t he back of the _ . 
KH: What was the name of that dingo trapper that l ived in 
that hut. 
HF: I don't know, but there was a chap by the name of Sammy 
Thomas out there, and he was a dingo trapper. If it was Sammy I 
don ' t know. 
KH: Have you got any photos of Wheelers hut? 
HF: Only what I too k - t h ey don't really belong to me . 
KH: From the e a rlier days? 
HF: No. I never thought of anything like that in those 
times . I often wish I had of.~ (Harry gets some photographs) 
(Looking at photos) 
HF: There's the fisherman. 
KH: That's your brother, Colin. 
HF: Yes. 
KH: His son looks like him does'nt h e . 
HF: He was Charlie, yes. 
KH: Did you ever have a bath in the old bath? 
HF: Yes . We used to get a tin of water. That was a 
kerosine tin, a four gallon tin, fill it up with water and boi~ 
it on the fire, and pour that in. Get some more cold and put it 
in the bath. There's my c hair. 
KH: Yes . I suppose it used to be more comfortab l e when you 
made it. It's got a sort of bar across the back there. 
HF: Somebody else might have put t ha t there. I did'nt have 
very much material to c hoose from. That's the fish. That's 
Colin, my wife and my niece . . 
KH: I'm glad you all went out there a gain. 
HF: Another o ne of Co lin again . That o ne was taken from the 
top of the ridge after you come up from Smokey Plain, looking 
down towards Black Jack. Down there s ome where is whe r e Southern 
Cloud was found. 
KH: Have you got the negatives of these? 
HF: No I hav 'nt. You can get it take n off those can't you. 
KH: One o f your famili es would have these I suppose? 
HF: I think they probably would. It was Colin's daughter 
who took that lot. 
KH: I wouldn't mind a print of that one . 
HF: Someone else has got the whol e party lined up against 
the end of the hut there. 
KH: Maybe if I send some money over, could I have s o me 
prints? 
HF: 
KH : 

Well if I ca n get them. 
o r I can contact the people who have got the negatives . 

(tape 2 s ide ll 

HF: If you've got one like that you can take one off tha t 
c an you? 
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KH: Yes I can, but it's better to have the negative in the 
first place. I'll just ask you a few mo r e questions. Were 
there any other long journeys that you can remember, like apart 
from going over to Yaouk? You described that other journey with 
that group of people where you went to White's River. Was it 
mostly in the 30's when you did the trips into the mountains? 
HF: With those parties, and going over to Monaro, Adaminaby, 
Yaouk, those places. Did'nt do any of those after the war. I 
did take a couple of mobs of cattle from here over to Cooma at 
o ne time. 
KH: Which way did you go? 
HF: There was two mobs. There was a mob o f catt le of about 
close on 300, and there was a chap got the job of taking them 
over and he got sick and could'nt take them. He asked me if I'd 
take them. I took them, and he sent another chap with me. We 
went by wglumba, up through Yellow Bog, out to Round Mountain, 
across to Farm Ridge, from Farm Ridge to the Boobee, across to 
Jack Russell's on the Eucumbene River and then across to out on 
to the Ad)ninaby-Kiandra road. I just got back from taking that 
lot over, and there's another mob, the same owner's and the same 
fellow had the job again. He was still ill, so I took them. 
With that lot we went up to over Bradl eys Gap and up Everards 
Spur to Pretty Plain. From Pretty Plain across to Farm Ridge 
that way. 
KH: What time were these trips, befor e the war t oo? 
HF: 
KH : 
HF : 
KH: 
HF: 
arm he 
there. 
KH: 
HF : 
KH: 
him. 

Yes. 
In the '30's? 
Yes. 
So you did quite a lot of trips in your 20's. 
Yes. One-arm was getting o lder . Having just that one 

was disadvantaged a fair bit. He did'nt do muc h after 
He used to go in the summer time out t o the hut. 
Still in horse-back? 
Yes. 
So that was a very favourite part of the count ry for 

HF: He thought of nothing else than the mountains, h e used 
to ca ll them. 
KH: Did he recite or write a ny poetry? 
HF: No. It was all Dutch with him. (lauqhterl 
KH: Was there anyone else a r o und who was-making up poetry? 
HF: There was a fellow who wrote a poem about a fellow who 
used to work in Groggin. I did have it. I don't know what's 
become of it. It went: 
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Behold I'm cyc lone Robert 
Better known as drover Bob 
I'm working up in Groggin 
Whi c h I tell you is no treat 
When you have to chance a floggi ng 
For a piece of fatty meat 
One day I asked o ld Jimmy 
For a piece of meat to boil 
Th e murderous look h e gave me 

G5.5 

Would make most men recoil 
I asked him to (persil?) 
And not to raise my eye 
For when I'm in action 
I'm like a dog on wire 
Still he quite ignored me 
Threw off his coat and at me 
As I donged him o n the jaw 
The old man knew I hit it too 
And faught me fairly· clean 
But of course h e did'nt have a c ha nce 
When appeared Tommy Green. 

I don't know any more , and that goes o n and on. 

He punched him to the Serpentine 
And punched him back again 
He punched his belly back a nd side 
He punched him eve r y stride 
And just then young Ted and Pat 
Arrived upon the scene. 
They asked him what had happe ned 
I told them what had been 
I told them if they felt that way inclined 
I'd quickly run them through 
Ted said, no thank you Robert 
You;J:"! far too f ast and furious 
For such as Pat and me 

And then he switches over onto the other old f e llow and h e ask ed 
him t o dig his grave extra deep and roll in 1ots of stones so 
the dingoes a nd crows wouldn't mo llest him . 

If I can get a copy .. I know o f another fellow who might have 
it. I could send you that across. 
KH: Yes, I'd be interested in that. Did anyone compose any 
tunes, or anything like that? 
HF : No. ThaUs the o nl y one I know that concerns the b u sh. 
KH: Did anyone play a tin whistle at all? 
HF: No. Where the Toolong hut was and Paten~ hut, t hey 'd be 
a couple of miles apart (I wouldn't be sure of the distance), 
there was somebody got an o ld bullocks horn and cut the pointed 
piece off it a nd they'd make a sound so you cou ld hear from one 
hut to the other with it. 
KH: I'm very curious about that because I wonder what people 
did for ente r tainment at night sitting around t he l og fire in 
the open. 
HF: With us, there was only Charlie Wheeler and myself 
t here. Once we read a few Deadwood Dicks, I supose . I dozed 
off to sleep i n my easy c hair. (laughter) 
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(tape 3 side 1) 

KH: Can you just tell me when that photo was taken again? 
That's the photo of the jeep at Wheelers Hut - Tom Mitc hell's 
jeep. 
HF: In February 1949. 
KH: Who's the fellow on that? 
HF: I think it must be a chap by the name of Hamilton. 
There was a chap Hamilton and Charlie Wheeler were out there 
when Tom Mitchell came there. He got stuck in the Ifoadway 
Creek. Charlie yoked up four bullocks and went over and pulled 
him up out of the creek. Then when Tom left there, he came out 
over, as we say it, over Snakey Plain and down to Clover Flat. 
That was the first time that that track had had a motor vehicle 
on it. 
KH: Was that put in with a bulldozer, that track, at that 
time? 
HF: No, no. The bulldozers didn't get about here until 
after the war. Of course this was after the war. 
KH: 1949. That's the track that goes through the alpine ash 
isn't it, that you follow now? 
HF: Yes. That's the way we went in Easter 12 months ago 
with the four wheel drives. We went down over Snakey Plain. 
KH: Would the Snowy have put that bulldozer in there? 
HF: Yes, I'd say. 
KH: It wasn't a made track in the earlier days? 
HF: No. We didn't follow that track from where it turns off 
the Khancoban - Cabramurra Road. We turned off down by Clover 
Flat, down on the creek there. There's a c reek runs down into 
Clover Flat there. We went up that creek and went up a spur, 
and we came out onto Snakey Plain, but we weren't as high up as 
the track there now. 
KH: You didn't go over Jagumba - over the top of that big 
mountain? 
HF: No we didn't go over that. We went up and we cut across 
and we missed that and went out through a gap onto the - down 
onto Snakey Plain. 
KH: Snakey Plain is a gap in itself isn't? Just above 
Snakey Pl~in it drops down does'nt it. 
HF: Yes, that's right. And then down into that, what we 
call the Deep Creek there - Elfs(?) ...• and up then down to 
Wheelers Hut. 
KH: You went down that creek onto the open country. You 
didn't go down through the alpine ash? 
HF: From Snakey ~lain we did. Afte r we l eft Snakey Plain we 
went down into a fa_ry.ly deep creek - down, but it's not so bad 
going out. We went out down around the side and then dropped 
into Wheelers Hut there, off the side of the Darge.ls more or 
less. 
KH: Do you remember a man cal led Alf Hewitt, who was a dingo 
trapper? 
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HF: Yes. He was a chap who lived at Towong. There's three 
or four of the young Hewitts around here now - in Corryong and 
Towong. 
KH: Was there s omething significant about Alf Hewitt? 
HF No, I o nly just knew him, but I didn't know anyth ing of 
his doings, apart from he broke in horses. What would you want 
to know about him? 
KH: I just can't remember why someone mentioned him. 
Whether I read about him - I just m~de a note of his name. 
Someone else must have told me about him, but I can ' t remember 
off hand. Sometimes these old guys had their particular sort o f 
characteristics - Wingy Wheeler was outstanding - he smoked a 
cigar and he had one arm. They all sort of had their own ..• ! 
mean they weren't necessarily,~ famous for it, but you'd say 'we ll 
he was such and such'. 
HF: Well I suppose there was a chap from out that way .•. 
came from Tumut - Bung Harris. 
KH : You knew Bung did you? 
HF: I didn't know him, but he used to bring cattle across 
here to Corryong sales. I think he might have brought most of 
Arthur Cochran's cattle a cross. 
KH: Did he bring them across the mountains? 
HF: Yes. He'd bring them across from Adaminaby to out over 
the Happy Jack's, and thr ough the Boobee 1farm ~idge and a c ross 
to Pretty Plain. 
KH: What do . you remember about Bung Harris? 
HF: Well nothing, only that he was a drover. 
KH : He seems to be quite a fla~o,yant _character by the sound 
of it, because every one seemed to ·~now him. 
HF: Perhaps too he was a rodeo man too. They used to run 
rodeo · s in Corryong at one time. 
KH: Yes, in the war apparently. Ossie Wellsmore was telling 
me that a very large party of them came across in 1943 during 
the war to a rodeo in Corryong . They all rode across the 
mountains from Jindabyne and Berridale way. 
HF: The Corryong rodeo, they had the famous Johnny Pierce 
who held the top rodeo rider fo r t he year at one time. 
KH: The same one who was involved with Hannels Spur? 
HF: No, no. In fact, he lived j ust up the road here past 
where you went today. 
KH: Is there anything in particular that you remember about 
Ernie Boardman? 
HF: Well the only thing I know about Ernie, he came across 
here , I'm pretty sure he came from Tumut during the l}epression. 
They had chaps doing road-work out to the mountains. Ernie was 
in charge of the party. They had one party going up the Yellow 
Bog, and another party going up what we call Bradleys Gap, over 
into Everards Hut. Ernie used to ride across the bush from one 
party to the other. He was the supervisor. And then he brought 
this place at Khancoban where his daughter, who is now Mrs JoQ~ 

·g~ton, lives. And I believe he was a ve r y good rider. He 
had a son who was a top rodeo rider too . The re was s omeone told 
One-arm Wheeler he had a bad horse, that Ernie Boardman wou l d 
r ide it . He was such a good rider. 
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KH: _Did_you do much burning off of the country when you 
were, like in the autumn when you came back down again. Would 
you burn some of that country around Wheelers. 
HF: Generally burnt around the huts in case of a fire in the 
summer. We didn't burn much of the •.. might burn a bit here and 
there. The worst fire that went through there that I know of 
was in '39. 
KH: It missed the hut - probably because you burnt it off. 
HF: It ~ent more out Round Mountain way. 'Cause there was 
about •• out in a gully at Round Mountain there was about 30 of 
cattle smothered there. Apparently they get down in the gullys 
and the smoke was that thick and they suffocate. They weren't 
burnt at all, they were just suffocated. That was out toward 
the Round Mountain. They belonged to a fellow by the name of 
Whitehead, over at a place called Warbrook. 
KH: Is it a Bill Whitehead? 
HF: Arnold Whitehead. He has a son Tom out at Wdlumba 
there now. 
KH: I imagine the country was more open then. 
HF: Yes, well I_got a bit of_a suprise to see the young 
trees that are growing up, especially between, looking out from 
Wheelers Hut towards the Broadway. All that was on - the 
Dargals Creek there, from Wheelers there, there wasn't hardly a 
tree on that it was all open. 
KH: It was all grass I suppose, wasn't it? 
HF: Yes. 
KH: So it must have been the burning that kept it back 
perhaps - the burning and the grazing. 
HF: It_wouldn't be burnt because I never remember that clear 
country being burnt, especially on that part. I'd say it must 
have_be~n the cattle that kept the young trees down. I suppose, 
fossicking around for grass, nipped the young saplings off. 
K~: . Do you,think_there was any over-grazing at that time, 
like in the 30 s - like further up, like towards Jargungal, or 
on the .Toolo,,g Range? Do you think there was any over-grazing? 
Any abuse of that country at that time? 
HF: No. I was out here on a place today, out the other side 
of Corryong, where they are running a lot of sheep. I was 
amazed at where they go - they seem to follow the one track 
mostlr. T~en the water gets in and that does. But with cattle, 
I don t think cattle would cause e~iosion, but I dare say what I 
saw today, that sheep would, because as I say, they follow the 
one track. Around Wheelers there, there was never any sheep on 
that block(?). But over on old Toolong, and the Farm Ridge, and 
the Boobee, I suppose Happy Jacks, there were pretty well all 
sheep. But ~et~ing into that, the Dargals and Pretty Plain, 
well the Plain itself would be allright, but getting back into 
~he bush, and back up in behind, between Pretty Plain and Geehi, 
in that country, it was all too rough for sheep. It might not 
be too rough for the sheep, but it would be too rough to look 
after them, to get them out of it. 
KH: Do you remember the building of Pretty Plain hut? 

HF: Yes, that was, well I don't know what year, but I think 
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it was '35. 
KH: Yes, I think it was '35. 
HF: There was Armstrong and Chooks, they were out there and 
built it. 
KH: Arthur Chooks and Jack Armstrong? 
HF: Yes. 
KH: Any others? Who was the bullocky for the •.• 
HF: Well the bullocky was a chap by the name of Phil 
Clipall. When they took the .. Khancoban, you passed Khancoban 
Station there today, you came from Khancoban, and you take a 
sharp bend, well that's the Khancoban Station in along there. 
The bullocks they always ran down on the Plain country there, on 
the flat country, and when they decide they were going to build 
a hut and take the bullock team out, the old hand said that they 
won't get the bullocks out the~e, it'd be too soft. Anyway, , 
there's Phil Clipall and Jack- Armstrong they went with the team, 
and then there was Charlie Wheeler and his team, and there was 
Tom Paton and he had a team. Well you see the three of them, 
they met up over W-Q-lumba, and they went up through Yellow Bog. 
When they got going up the Yellow Bog Mountain, say, Charlie 
would unhook his team and hook them onto the front of Clipalls 
team, and they'd go up the mountain. One team would come back 
and the and the next fellow would ... and that's the way they 
would go up this Yellow Bog. Before John Pierce died, there was 
Charlie Wheeler and the Greg Greg was the name of the Pierces?? 
place, and the Greg Greg team always went together, so as one 
team would pull the other out where ever they got stuck. And 
after John Pierce died, Tom Paton he built that hut out there 
and then he used to take a team out with Charlie, and he used to 
go out together. 
KH: Where did they get the logs from for Pretty Plain? 
HF: I think they got them around down there in the bush. 
There are a lot of logs further up the creek from there, and out 
on the left side there. There's a lot of mountain ash in 
there. There used to be another hut up in there about a mile 
above the •• you've seen that one have you? 
KH: Yes. 
HF : A pretty rough sort of .. 
KH: Desalis or someone had it. 
HF: Sasellas they built that. I've put up a few nights in 
that one too. 
KH: It would have been in better condition then I would 
think. 
HF: Well, it wasn't too good then. I think if I remember 
rightly it was all bark roof. The walls were bark, and of 
course the bark would crack and the breezes would come through. 
The only thing about it, there was a lot of wood around there. 
You could put on a good fire. 
KH: You could burn the place down easily too I suppose. 
HF: I don't know whether (there are) any remains of it there 
or not. 

KH: Who was the main architect of Pretty Plain! Who was the 
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main person who had the knowledge of notching 
and doing it in that particular way? 
HF: I think that would be Jack Armstrong. 
KH: Because there weren't many log cab~in 
there? 
HF: No, no. 

the logs together 

huts around were 

KH: They were mostly slab huts or iron huts. 
HF: Yes, that one was pretty well built. Of course, when 

out in there there's wonderful timber for that sort of you get 
thing. 
KH: It's a wonder they didn't build Wheelers Hut out of logs 
like that, you know, in the same sort of style. 
HF: Yes, although perhaps, when Wheelers hut was first built 
they might have thought there was, there wouldn't be as much 
work in that I suppose, as there would be splitting those slabs. 
It'd take a lot of broad-axing and that. 
KH: The logs - the biggest work is in getting them there, 
and then putting it all together. 
HF: Yes, I suppose you'd have to be pretty strong fellows to 
lift those logs that are in Chi$lms hut, or the Pretty Plain 
hut up. I suppose the walls would be about 7 or 8 feet high 
would'nt they. 
KH: And then the ones that are in the roof? There's some 
very big logs in the roof too. I don't know how they did all 
that. 
HF: Yes. These two fellows, Armstrong and Chooks, they were 
pretty powerful men. 
KH: Apparently there was a reference to a Bill Whiteheads 
hut near Bogong Swamp. Have you heard of a Bill Whiteheads hut 
up in there anywhere? 
HF: No the only Whitehead - Bill Whitehead I suppose it 
could have been - Bill White head lived just back up here about a 
mile, he'd be out on your left as you came out there today, 
after you t~rned down this road. Well his son, well he had two 
sons, there was his son that lives there now, and another son 
that lived at Khancoban before the Snowy came in there, they 
used to take cattle out there, and they built a hut there, and 
they might have called it Bill Whiteheads hut. See Bill 
Whitehead was the father, so I suppose ... It was ~ut - it'd be 
between Pretty Plain and the Bogong Swamp wouldn't it? 
KH: Well there is one at Pu~gilistic Point. There's a creek 
comes down, which is still close to the Tooma River. There's 
just the four posts and the roof there now. 
HF: Yes, I think that that'd be it. 
KH: Yes that could be. That's just known ~Pu/gilistic hut 
now. 
HF: There wouldn't be much of it left there would there? 
KH: No, just the roof and the four posts - the corner posts. 

HF: I've never been to it, but I know, as I say, the fellows 
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at Khancoban, when they were out 
just up here and another one down to Wheelers, when we • they used to come 1 there mustering, . 1 mi ht be down on Whee ers 
were there because their catt e lg ·ght be up on their country 

try and some of Wheelers catt e mi 
coun h 'd wap over . ? and of course, t ey d: an cattle getting snowed in. 
KH : Were you ever involve i~ve reen out there as late as 
HF· No we never had any. We W were out there in June 
Juiy, and that'd only be an odd r:a:•1an~ed out at the hut one 
1944 and there wa~ a couplet~i1cch:rlie that his moth~r w~s 
morning about 7 o clock ~o . ht away but she'd died in the . ·11 He came in straig , f We seriously i • , 44 Th t'd be a late year or us. 
mean-time - that was June ·11 !tarted about the middle of 
were never there •·• we genera f May 
April and came out bei~r~ t~:rf nla~e wouid'nt it, 
KH: Yes, July wou e 

transhf5 



662 

HF: Yes, still there was very little snow there. What was 
there was very hard. The horses used to break through it. 
You'd be riding along, · and the horse'd break through: Anyway, 
as I say, there wasn't . too much of it there. There was only 
patches of it. But it was a bad year - a dry year here. The re 
was very little feed, and they were still doing all right out 
there - left them out as long as I could. There was one year. 
I think it was in 1925, before I started to go out to the 
mountains, there was cattle snowed in on Kosciusko, belonging to 
John Pierce of Greg Greg. I don't know how many they lost 
there. They got chaps by the name of Westons I think it was, 
from Jindabyne or over that way, to come in on skis to muster. 
KH: Which way did they bring them out? 
HF: They must have brought most of them out, down over 
Thredbo. 
KH: Down to Dead Horse Gap, or down to Friday Flat? 
HF: Yes through that way. I don't know exactly where on 
Kosciusko the worst place was, or where they lost most of them. 
KH: Quite a few perished I suppose. 
HF: Perished and starved. I have heard of cattle - it 
wasn't that lot, other times, where cattle had been 'snowed up', 
is what they usually say, and they walked around and around, and 
peopl e had f ound them and they've had all their hair chewed out 
of their tail. The other cattle had eaten the tails off the 
ones in front of them to get something to eat.(laughing) They'd 
eaten all the s c rub and the hop scrub and that down. I've heard 
of horses in the spring-time, being up in the fork of a tree 
well off the ground. They say they were walking along the top 
of the snow and got caught in the treetops. 
KH : I see, the skeletons were there. 
HF: The skeletons were hanging up there. 
KH: Did you ever see that? 
HF: No, I never seen that. 
KH: Were you e ver involve d in a s earch for anyone who was 
lost? Or you were called out to try and find someone who was in 
trouble. 
HF: No. We were out there one time, we were out at Wheelers 
hut, and the re was another party at the Yellow Bog, and there 
was a young kid there about fourteen year old I suppose. They 
were mustering cattl e around Yellow Bog and he put an I-10(?) 
out, they were out searching for him, but he turned up before we 
got there. 
KH: The naming of Everards Spur and Everards Flat, would 
that be a name just after the family name in general ? 
HF: There was a chap by the name of Bill Everard living in 
there . 
KH: 
HF: 
KH: 
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HF: Yes, the hut was there and Everard built the hut, and he 
was prospecting in there. Really, he lived up this valley here, 
like his family lived here and further back out there was a 
place between here and the Yellow Bog called Cooninni, and 
Everards lived there - they selected land in there. They built 
a hut, they used to live there. The last I was out there there 
was a few old fruit trees - pear trees and app1le trees there. 
KH: So Bill Everard built a hut at Everards Flat. 
HF: Yes. Well that's how it comer to the get the name 
Everards hut and then Everards Spur, and then theres the Wong(?) 
Spur there. 
KH: What about Findlays lookout? Was that named after a 
particular Findlay? 
HF: I don't know if it wap~any particular one but I think i t 
was just Findlays lookout - they'd get out there and they would 
lookout right over the Findlay country. 
KH: Would this go back to four grandfather? 
HF: It would I think, yes. 
KH: What was his name. 
HF: James. 
KH: This is your fathers father. James Findlay. Would he 
have been the first _one up here? 
HF: He was the first Findlay up here, yes. He and two 
brothers came out from Scotland. He had this country over here 
with Tom Mitchell. Then he died and the eldest son he became 
the - one of these wills that left it to the eldest son - got 
the property, and was handed down to the eldest son no matter 
which way it went. Anyway the eldest son, when he ~ot 
possession of it, he sold it to Tom Mitchell's father. 
KH: What about the Dargals, do you remember how that name ·~ 
HF: No I don't know how the Darga.ls got it. 
KH: Probably an aboriginal name I would think. 
HF: Yes well it could have been. The Darg$ls and Jagumba, 
tha~ sounds another aboriginal name. I believe the Yellow Bog, 
until the Snowy came in there, I always knew it as the Yellow 
Boy. They say it was named after a Chinaman. Out here, before 
you get to the Yellow Bog, out from Cooninnee, there's a place 
called Shanty Creek. Chinamen used to be going from Beechworth 
to Wheelers. There was diggings there out through that country 
t o Kiandra, there was a wine shanty out here on this Shanty 
Creek. I dunno where they got their wine from, or how they got 
it in there, but they say there was this wine shanty in there. 
KH: Were you alive when your grandfather was around. 
HF: No, no. He was either 42 or 44 when he got marri ed. He 
married a youngish woman - I think she was 18. And they had 11 
children. He didn't do too badly. 
KH : So he had all his children in his 40's and 50's. 
HF: He would, yes. 
KH: What about Will Wheeler's wife, Annie is it? 
HF: Anne . 
KH: What do you remember about her - was she a colourful 
person like her husband or was she fairly quiet? 
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HF: She was more quiet. Both One-arm and his son Charles, 
the~ used ~o g~t very excited very quickly. They'd get very 
excited thi~ minut~, and the next minute that's be all over. 
They wouldn t let it ·worry them for some time before they 
started to speak or something like that. 
KH: Apparently there was a place on the river where she used 
to have a swim or something? 
HF: Out at the Wheelers? 
KH: Yes. 
HF: Yes, after you go from Wheelers hut out over the 
Broadway going up to Pretty Plain, the track goes from Wheelers 
over the Broadwa~ down onto the river, then you follow the river 
up for a~out a mile, ~nd then it goes up over a hill and drops 
down a~ain o~to the river, when you follow the river up there 
th~re is_a big (I suppose it'd be 50 yards or more across) its a 
fairly big pool. One-arm used to say Mrs Wheeler would go up 
there to have a swim, and he said I'd be the cockatoo he said 
I'd be up o~ the ridge up there he said, let her know if ther~'s 
anybody coming.(laughter) 
KH: That was known 
wasn't it? 

as Mrs Wheeler's hole or something 

HF: Yes, they 
KH: You would 
Charle's wife? 

ca 11 it Mrs Wheelers hole. /.... / 
I <?_ 

have met f-., 10: . ( Harry pronounces this -i:-,,_.i _,.) .u.f~d r 

HF: Yes. 
KH: She used to go out there too didn't she? 
HF: Yes 
KH: She used to make plum pudding she told me, for the men 
to take up there. 
HF: I don't thi?k there's quite as many about as what she 
said there were. Id never seen them hanging around the walls 
(laugh~er) .. We'd generally have a plum pudding though. 
Something like that. The only time I've ever went out when she 
was out there, rabbit skins were a pretty good price and there 
was a lot of rabbits out there at the time, Charlie and a chap 
he had, us~d to work from Towong, they'd decide they'd go out 
and do a bit of trapping there. So they packed up a couple of 
hundred traps and set off out. We went out up passed this 
Everards hut and out onto the Ink Bottle. And one of the horses 
knocked up - the one had all these traps on. They'd be pretty 
hea~y. We had to pull the traps off it and leave there and went 
on into the hut and came back the next day and picked up the · · 
traps and_went back in. I c ame home - I didn't stay, but there 
was Ch~rlie and this other chap who was with him and Leela she 
was ~oing th~ cooking while the fellows were catching the ' -
rabbits. _Going out ov~r Everards hut onto the Ink Bottle, there 
was one time I was saying I put in a f e w nights up in Sas4]~s 
hut abov~ Pretty Plain there, well I was out there mustering 
cattle with ;hes~, _sasel1as used to have this Bringe nbrong down 
h~re, and wed fin ished the mustering out there and I came in 
with_the cattle and when I got in they told me Charlie, and a 
cousin, had gone out. They were starting the muster on 
Wh ee lers. So the next day I s e t off - well I had a couple of 
horses to shoe, and anyway it was a bit late when I got away. I 
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decided I'd go out and go up a spur from Everards hut onto the 
Ink Bottle. Well as I was getting out to around Everards hut it 
was getting dark. There was a good moon - there was a full moon 
and so I started off. I turned, left the track, and started off 
up this spur, going up onto the Ink Bottle. I didn't get far in 
- it was jolly scrubby and a lot of logs, I didn't get far in 
and all of a sudden it got dark. And blowed me, if there wasn't 
an eclipse of the moon. It was quite dark. I couldn't see well 
enough to go on, so, I had blankets and food with me, so I 
decided I'd camp for the night. I just got unpacked and got 
into the blankets, and all of a sudden you could see the moon 
starting to show. Anyway I waited a bit longer and it cleared 
off. So I packed up again and set off. I got into Wheelers h4t 
about midnight. Of course Ch~f lie and this other chap they were 
wondering what the dogs were barking at that time of the night. 
(laughter) 
KH: What were the main things you ate when you were out 
there? 
HF: Well we generally lived on grilled meats. 
KH: What did you have for breakfast? 
HF: Generally chops or steak and toast. Of course lunch 
we'd cut that and we'd have saddle bags on the side of the 
saddle, and a quart pot on the other side. Whenever we felt 
like it we'd .. generally we were together, but often we used to 
sort of split - one follow would go one way and the other 
one would go another way and meet somewhere else. We used to 
pull up and we'd boil the quart pot and have lunch: When we got 
home, if we didn't have chops we'd grab a sheep it didn't matter 
what part of the sheep it was we'd cut it so we could grill it. 
We always had grilled what ever it was. Even with fish, we'd 
grill it. I remember one time we went out and got 16 ducks -
shot them out on Greg Greg. We'd cleaned these ducks and taken 
them out and we used to have, for tea, we genarally had a duck a 
piece grilled. 
KH: A duck a piece? 
HF: Yes! (laughter) 
KH: I see. You're living it up! Did you take the odd 
bottle of whisky or something with you as well? 
HF: Generally rum. 
KH: Any particular kind of rum? 
HF: Whenever we'd get it, it'd be Blackboy. Its a wonder 
there's not a few bottles lying around there, but I suppose the 
labels would have gone off them anyway. We always had a bottle 
of rum in the back. Generally have a nip when we came in at 
night time. 
KH: Do you ever remember being bitten by a snake? 
HF: Not out there, no. They say those snakes out there are 
harmless. I don't think I'd trust them anyway. 
KH: Yes, there are copper-heads aren't there. 
HF: Yes. 
KH: Did anyone else take photos out there that you remember. 
I got a few photos from L L la. Would there b e anyone else 
that'd have photos of stock going out there, or the hut? What 
about this fellow who's doing the family history? 
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HF: No he has'nt got any because he was looking for some 
too. There are a few photos around of some o f the family being 
in Tom Groggin country there. 
KH : Any photos of you going out the re or going into the 
hills? . 
HF: There's a photo of my father and his brother, and Colin 
and another young fellow out there at the hut at Tom Groggin 
cleaning fish. They'd been caught. We used to have a photo of 
( I think you've got it in your book) Jack Riley and his hut. 
KH: No, I've got another one. No I did'nt use that in the 
book. 
HF: It might be in another book of a Victorian side here 
written by ••• 
KH: Harry Stephenson? 
HF: Yes. 
KH: Yes he's got some of Jack Riley's in. 
HF: My father had that photo, and he gave all those sort of 
things to Tom Mitchell. 
KH: Your father did? 
HF: Yes, well you see we had that one of 
(tape 3 side 2) Riley's hut. Then he had this journal, I think 
this Ryan had written a piece i n it about the trip on the horse 
trip through there. And then he had another one of one of the 
last black-gins around here, Black Magg, climbing a big gum 
tree. 
KH: They went to Tom Mitchell? 
HF: Tom got .•. I dunno, he was interested in them, and them 
of course he is a mover in the antique centre in Corryong. 
KH: The museum? 
HF: The muse um. 
KH: Well that might just about do us I think. It's been a 
very productive session. 
HF : Yes well I don't know .. 
KH: I think that will do, unless you can think of anything 
else. I think I've covered all the long journeys that you could 
tell me about. We' ve got more of the histo ry of Wheelers hut 
now. It's a good history now of Wheelers hut. 
HF: Well ap~rt from the second, when t h ey removed the hut, 
I was'nt too sure, but I reckoned, it was. It'd be either ' 33 
or '34, well, Charlie Wheel e r's daughter, she died about six 
months ago, she said she r eckoned it was '34 - well it'd be 
early in Jantuary / February ' 34. 
KH: Is this the lady who lives in Queensland or something? 
HF : Yes. 
KH: She died did she? 
HF: Yes. 
KH: That'd be L la's daughter. 
HF: She was only - she'd be young but she died o f cancer. 
KH: Yes, I think L< la lives in Albury now. 
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HF: Yes, she does. I saw her - it'd be six months ago I 
suppose. There was a wife with a c hap who brought Br6nge nbrong 
from Sasellas - Bringenbrong's just back down the road here. 
She was leaving. The husband died, and she's got our life 
interest in the place, but she thought she'd get out and she was 
going to live in Corryong. They were giving her a bit of a 
farewell and L t la was friendly with her, and she was up there. 
I met her down there - that's the first time I met her since I 
don't know when - since about 1949. 
KH: Because Charlie died early too did'nt he? 
HF: Yes. He had a heart complaint. 
KH: Yes, I interviewed L kla in Cooma, when she was still in 
Coorna. 
HF: She was a - I don't k t;l!)W whether the husband'd be 
working now - I don't suppos~ he would be - I suppose they'd be 
living in retirement more or less. 
KH: OK tape that's it! 
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